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Crypto Law
课程主讲人简介
马可·戈尔多尼（Marco Goldoni）是格拉斯哥大学法学院的法理学教授，同时担任法学院国际化事务主任以及法理学学科负责人。他著有《多元主义的遗产》（与M. Croce合著，斯坦福大学出版社，2020年）和《法律秩序的物质性》（剑桥大学出版社，2022年），并合编了《剑桥唯物主义宪法手册》（剑桥大学出版社，2023年）。戈尔多尼教授是期刊《法理学》（Taylor & Francis）的联合主编，同时主编Routledge出版社的“法律与政治”丛书以及剑桥大学出版社的“法律与政治经济学”丛书。他的研究领域包括法理学、区块链法、宪法学以及法律与政治经济学。
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Marco Goldoni is professor of Philosophy of Law at the Law School of the University of Glasgow. He also acts as Internationalisation Director for Glasgow Law School and as the Subject Lead for Legal Theory. He is the author (with M. Croce) of The Legacy of Pluralism (Stanford University Press, 2020) and The Materiality of the Legal Order (Cambridge University Press, 2022). He has co-edited the volume The Cambridge Handbook on the Material Constitution (Cambridge University Press, 2023). Prof. Goldoni is co-editor in chief of the journal Jurisprudence (Taylor & Francis) and of the book series Law & Politics (Routledge) and Law & Political Economy (Cambridge University Press). His research interests are in Philosophy of Law, Law of Blockchains, Constitutional Law, Law & Political Economy.
	院系  School
	法律学院

	学科门类 Fields of Study
	法学理论

	所属一级学科名称 Disciplines
	法学

	所属二级学科名称 Sub-Disciplines
	法学理论、数字法学

	先修课程 Prerequisites
	法理学、民法总论

	选课对象 Registration Recommendations
	本科生二年级及以上；研究生

	课时与学分 Lecture Hours & Credits
	36学时；2学分 

	授课语言 Language taught
	英语 English


基本信息 Basic information

课程目标
本课程在“法律与科技”的背景下，提供区块链法与加密资产法的入门介绍，旨在帮助学生理解区块链技术及其监管方式，并培养批判性思维以评估其影响。课程结束时，学生将：掌握区块链的基本原理及相关法律讨论；从比较法角度了解不同法域的监管路径；识别各类加密资产的法律性质；并具备伦理分析能力，能够评估其引发的道德问题。
Learning Goals
[bookmark: OLE_LINK3]This course is designed to give to students an introduction to the law of blockchains and of crypto-assets within the wider perspective of the Law & Technology field. Therefore, the course’s aims are twofold: to provide students with solid knowledge about this technology, the way it is regulated and the current debate on how it should be regulated and promoted. At the same time, the course provides students with instruments for approaching critically the impact of blockchains and the . By the end of the course, students will know (1) the basics of the blockchain technology and the legal debate that has developed in the Law & Technology field after the emergence of cryptoassets; (2) students will be able to read and understand from a comparative perspective how different jurisdictions are addressing the question of blockchain’s regulation (including policy-making, case law and legislation); (3) students will be able to navigate and understand the legal nuances of a multiplicity of crypto-assets and will understand how to recognize their legal nature; (4) students will develop ethical reasoning skills which will allow them to assess the moral profiles of different cryptoassets.
课程内容
8次研讨课（每次 3 小时）
研讨课1: 总体框架与基础概念——“代码即法律”是什么？什么是“区块链”？ 货币与资产是什么？
研讨课2: 区块链的法律与政治经济——加密资产资本市场及其监管
研讨课3: 论加密货币的法律性质：货币、证券还是财产？以及欧盟判例法
研讨课4: 加密货币比较判例法：英国、新西兰、香港
研讨课5：加密资产的性质与英国法律委员会报告
研讨课6: 如何监管加密货币以及其最新发展稳定币（美国、英国与欧盟的政策与立法）
研讨课7: 非同质化代币（NFT）、
研讨课8: 去中心化自治组织（DAO）以及与智能合约法
Content
8 seminars (3 hours each)
Seminar 1: General Framework and Basic Concepts-What is ‘Code is Law’? What is a ‘Blockchain’? What are Money and Assets?
Seminar 2: The Law and Political Economy of Blockchains – Crypto-asset Capital Markets and Their Regulation
Seminar 3: On the Legal Nature of Cryptocurrencies: Currency, Security, or Property? And EU Case Law
Seminar 4: Comparative Case Law over Crypto: United Kingdom, New Zealand, Hong Kong
Seminar 5: The Nature of Cryptoassets and the UK law Commission Report
Seminar 6: Regulating Cryptocurrencies and the Rise of Stablecoins (US, UK, and EU Policies and Legislation)
Seminar 7: Non-Fungible Tokens (NFTs)
Seminar 8: Decentralized Autonomous Organizations (DAOs), and Smart Contract Law
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